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بیمه شخص ثالث به حوزه ریلی رسید 
 رئیس کل بیمه مرکزی از تسری بیمه شخص ثالث به حوزه 
ریلی خبر داد و گفت: الان شرکت های بیمه ، بیمه نامه شخص 
ثالث را به بخش ریلی هم می فروشند. علی استاد هاشمی رئیس 
کل بیمه مرکزی در تشریح عملکرد صنعت بیمه در یک سال 
گذشته، گفت: توقف روند نزولی ضریب نفوذ بیمه، بزرگ ترین 
خ داد. در سال ۹۹  اتفاقی بود که سال قبل در این صنعت ر
ضریب نفوذ ۲. ۱۱ بود که ۱۴۰۱ به ۱. ۸۳ کاهش یافت و سال قبل 
به ۲. ۱۴ رسید. رتبه جهانی ضریب نفوذ نیز از ۶۶ به ۵۹ ارتقا پیدا 
کید بر اینکه امیدواریم به طور واقعی بیمه  کرده است.  وی با تأ
رو در جامعه و بین مردم بالا ببریم، افزود: حق بیمه تولیدی در 
سال ۱۴۰۲ حدود ۲۷۹ هزار میلیارد تومان بود که ۵۹ درصد رشد 
داشته است. همچنین حق بیمه تولیدی رشته زندگی به ۳۹ 
همت رسید که با رشد ۵۸. ۳ درصدی رشد همراه شده است، 
کان درصد بیمه زندگی در پرتفوی همان ۴ درصد است  اما کما
و میزان خسارت پرداختی در سال ۱۴۰۲ حدود ۱۶۲ همت بوده 
که ۶۱ درصد رشد داشته است. رئیس کل بیمه مرکزی با بیان 
اینکه میزان خسارت پرداختی در سال قبل ۱۶۲ همت بوده 
است، درباره وضعیت بیمه شخص ثالث در حوزه ریلی گفت: 
تسری شخص ثالث به حوزه ریلی را در سال قبل داشتیم. شیوه 
نامه ها نگاشته شد و الان بیمه ها شخص ثالث را به بخش ریلی 

می فروشند. 
 

  ثبات نسبی بازار ارز
در مقابل شوک های سیاسی

 رئیس اتحادیه طلا و جواهر یزد گفت: با اقدامات انجام شده 
از سوی بانک مرکزی شاهد ثبات نسبی در بازار ارز هستیم. 
محمدرضا نوری زاده؛ رئیس اتحادیه طلا و جواهر یزد در 
گفت وگو با مهر با اشاره به شهادت اسماعیل هنیه در تهران 
گفت: هر تنش یا التهاب سیاسی روی اقتصاد و بازارهای مالی 
کشورهای منطقه اثر می گذارد به طوری که ترور مقام ارشد 
حماس بازار ارز، طلا و سرمایه کشور ما را نیز تحت تأثیر قرار داد و 
با خبر ترور، دلار کمی افزایش پیدا کرد و انس جهانی و بازار طلای 
ما نیز دچار نوسان شد. وی افزود: تجربه اثبات کرده است که 
در دو سال گذشته که هر بار بعد از تنش های سیاسی، نوسانی 
موقت در بازارهای مالی به علت رفتار هیجانی مردم و افزایش 
انتظارات رخ می دهد؛ اما با کاهش انتظارات و آرام شدن فضای 
خ در بازارهای مالی به کانال قبلی خود باز می گردد.  روانی، نر
رئیس اتحادیه طلا و جواهر یزد بیان کرد: با خبر شهادت هنیه، 
کنون نرخ  نرخ ها در بازار طلا و سکه افزایش پیدا کرد؛ اما هم ا
دوباره کاهشی شده ولی تا سطح قبلی خود هنوز فاصله دارد 
خ به کانال  که با آرام شدن بیشتر فضا امکان بازگشت کامل نر
قبلی وجود دارد. رئیس اتحادیه طلا و جواهر یزد اظهار کرد: 
قشر متوسط جامعه شاید توان سرمایه گذاری آن هم به صورت 
گسترده در بازار طلا را نداشته باشند؛ اما عده ای با سرمایه زیاد 
اقدام به خرید طلای آب شده می کنند که این به تولیدکنندگان 
کید کرد: البته نوسان بازار  طلا آسیب وارد می کند. نوری زاده تا
طلا صرفاً به مسائل داخلی ربطی ندارد و از انس جهانی نیز تأثیر 
می پذیرد. باید بگوییم که بازار ارز نیز در یک سال اخیر ثبات 
نسبی داشته؛ بنابراین این ثبات باعث می شود که در برابر هر 
تنش یا التهاب سیاسی نوسان کمتری را تجربه کند و زودتر به 

سطح قبلی خود بازگردد. 
 

  رسوب ۵ هزار تن حبوبات وارداتی  
در گمرکات

 رئیس انجمن حبوبات ایران با بیان اینکه حدود ۵ هزار تن 
حبوبات وارداتی در گمرکات کشور رسوب کرده است گفت: 
به دلیل ناهماهنگی دستگاه های دولتی این حجم از حبوبات 
هنوز ترخیص نشده است و هزار تن از حبوبات در معرض فاسد 
شدن هستند. داود لپه چی، رئیس انجمن حبوبات ایران در 
نشست خبری که امروز با حضور جمعی از خبرنگاران برگزار شد 
توضیح داد: بر اساس مقررات گمرک، ۱۰ درصد کالای وارداتی 
تا تعیین تکلیف نهایی تخصیص ارز در گمرکات باقی می ماند و 
این مسئله باعث شد تا از دی ماه سال گذشته حدود ۵ هزار تن 
حبوبات در گمرکات رسوب کند و اجازه ترخیص به آن داده نشد 
که لازم است برای جلوگیری از فساد آن، هر چه سریع تر نسبت 
برای رفع این مشکل چاره اندیشی شود. لپه چی در ادامه به 
موانع و سختی تخصیص ازر اشاره کرد و گفت: مشکل اصلی در 
گر ارز کافی برای واردات  تخصیص ارز برای واردکنندگان کالاست و ا
حبوبات تخصیص پیدا نکند، بازار این محصول ضروری و مورد 
نیاز خانواده ها دچار مشکل جدی خواهد شد و تامین آن برای 
مصرف کنندگان سخت خواهد شد. وی اضافه کرد: بانک مرکزی از 
دی ماه سال قبل، ارز مربوط به واردات حبوبات را پرداخت نکرده 
است؛ در حالی که تجار، حبوبات را وارد کشور کرده اند و با قیمت 
ارز ترجیحی آن را در بازار عرضه کرده اند اما هنوز نتوانسته اند 
ارز خود را دریافت کنند و این موضوع باعث ایجاد چالش های 
جدی در بازار این محصولات خواهد شد. سید عبدی افتخاری، 
دبیر انجمن حبوبات کشور نیز در این نشست خبری با بیان 
اینکه ۳۰ درصد از نیاز کشور به حبوبات از طریق واردات تامین 
می شود افزود: علت رسوب حبوبات وارداتی در گمرک به دلیل 
عدم تخصیص ارز است و وزارت جهاد کشاورزی باید این مشکل 
را از طریق دستگاه های متولی دیگر از جمله بانک مرکزی و گمرک 
پیگیری و این مشکل را مرتفع نماید تا منابع کشور به هدر نرود. 
افتخاری اضافه کرد: مصرف حبوبات در کشور تقریبا یک میلیون 
تن در سال است که حدود ۶۵۰ الی ۷۰۰ هزار تن آن در کشور تولید 
می شود و مابقی باید از طریق واردات تامین شود. وی گفت: 
عمده واردات مربوط به دو محصول عدس و نخود سیاه )نخود 
لپه( است که از مبادی کانادا و روسیه تامین و وارد کشور می شود. 

اخبار

شاخص کل بورس سقوط کرد
 دیروز شاخص کل بورس اوراق بهادار با 
ریزشی ۴ هزار و ۷۰۰ واحدی به یک میلیون و 
۹۹۸ هزار واحد رسید. در پایان معاملات دیروز 
شاخص کل بورس اوراق بهادار با ریزشی ۴ هزار 
و ۷۷۱ واحدی )۴۷۲۲. ۸۱( به یک میلیون و 
۹۹۸ هزار واحد )۱,۹۹۸,۶۵۳. ۱۱( رسید و به این 
ترتیب حمایت ۲ میلیون واحدی را از دست 
داد. همچنین شاخص کل هم وزن با ریزشی 
۸۵۰ واحدی به ارتفاع ۶۳۳ هزار واحد رسید. 
ارزش کل بازار بورس نیز بالغ بر ۶ میلیون و ۵۲۸ 
هزار میلیارد تومان )۶۵,۲۸۱,۸۸۷. ۸۶( میلیارد 
ریال شد. سه نماد »فولاد«، »فملی« و »شپنا« 
بیش ترین تأثیر در شاخص کل بورس و سه 
نماد »شاوان«، »فصبا« و »آریا« بیش ترین تأثیر 
را در شاخص فرابورس داشته اند، همچنین 
سه نماد »فولاد«، »وبملت« و »ذوب« سه 
کنش بازار بورس و سه نماد »ختور«،  نماد پرترا
کنش در بازار  »فصبا« و »وسپهر« سه نماد پرترا
فرابورس در روز جاری بودند. ارزش معاملات 
خ ۲۲ مرداد ماه ۱۴۰۳،  خُرد در بازار دیروز مور
مبلغ ۲ هزار میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان بود. 
حقیقی ها نیز در روز جاری حدود ۴۵۵ میلیارد 
تومان از بازار سهام خارج کردند. در بازار دیروز 
۸۵ نماد در محدوده مثبت و ۳۶۳ نماد در 
محدوده منفی و در بازار فرابورس ۱۱۸ نماد در 
محدوده مثبت و ۲۶۷ نماد در محدوده منفی 

معامله شدند.

سرانه بالای مصرف آب در تهران 
 مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب منطقه ۵ 
اعلام کرده سرانه مصرف آب در تهران نسبت 
به میانگین بالاست و در همین راستا و برای 
مقابله با مشترکان پرمصرف طرح محدودیت 
آبی پس از اخطار در نظر گرفته  شده است. 
علیرضا کارگری دیروز در نشستی خبری با 
بیان اینکه ایران یک کشور خشک بوده و 
تغییرات اقلیمی موجب شده باعث افزایش 
کرد:  اظهار  است،  شده  آبی  محدودیت 
فرهنگ سازی در این زمینه می تواند کارساز 
باشد، طبق آمار سازمان هواشناسی تهران در 
میانگین ۵۰ ساله دو درجه گرم تر شده است 
به طوری که در هفته گذشته گرمای هوا در 
بسیاری از شهرهای استان تهران رکورد زد. 
وی با بیان اینکه مصرف آب با دما رابطه 
کندگی باران  معناداری دارد، تصریح کرد: پرا
کم  در کشور یکسان نیست علاوه بر این ترا
جمعیت در تهران نیز نسبت به میانگین 
کشور بسیار بالاتر است، لذا باید در این 
شرایط رفتار متفاوت تری را داشته باشیم. 
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب منطقه ۵ 
با اشاره به سرانه مصرف آب در کشور اظهار 
کرد: مصارف شهری در بخش خانگی در 
شرایط عادی ۱۵۰ لیتر است یعنی یک نفر به 
طور متوسط در طول سال باید این میزان 
مصرف کند. این عدد در شرایط خشکسالی 
۱۳۳ لیتر تعریف شده، اما میانگین مصرف در 
تهران حال حاضر ۲۳۳ لیتر است. در استان 
تهران نیز این عدد به ۲۱۴ لیتر می رسد. 
کارگری تصریح کرد: میانگین مصرف آب در 
شهرهای کشور ۱۹۰ لیتر است که حتی در 
شرایط استاندارد نیز این عدد تعریف نشده 
است و باید توجه داشت که در روزهای گرم 
سال نیز میزان مصارف بالاتر می رود. وی با 
اشاره به رکوردشکنی مصرف در هفته گذشته 
اظهار کرد: امسال متوسط مصرف در تهران 
به چهار میلیون مترمکعب یعنی ۳/۹میلیون 
مترمکعب رسید در حالی که این عدد در 
سال های قبل ۳/۷ تا ۳/۸ میلیون مترمکعب 
بوده است. او با بیان اینکه دستگاه های آب بر 
نقش زیادی در مصرف آب دارند، گفت: یک 
کولر با ظرفیت ۵۰۰۰ با ۱۲ ساعت کارکرد در 
کند تند معادل یک نفر آب مصرف می کنند 
لذا باید کولر استاندارد انتخاب کنیم و به 
موقعیت نصب کولر و حفاظت آن توجه کافی 
که با پایش و نگهداری  داشته باشیم، چرا
دستگاه های آب بر میزان مصرف آب ۳۰ 
درصد کاهش می یابد. به گفته مدیرعامل 
گر تنها  شرکت آب و فاضلاب منطقه ۵، ا
کولرها را مورد توجه قرار دهیم ۱۰ درصد آب 
در بخش شهری کشور کاهش می یابد. وی 
با اشاره به اهمیت استفاده از پساب های 
کل  کرد: میانگین متوسط  شهری اظهار 
کشاورزی ۹۰  کشور در بخش  مصارف در 
درصد، در بخش صنعت دو درصد و در 
بخش شرب هشت درصد است، در حالی 
که در استان تهران ۵۱/۵ درصد در بخش 
شرب  بخش  در  درصد   ۵/۴۱ کشاورزی، 
شهری و روستایی و چهار درصد در بخش 
فضای  میانگین  می شود  مصرف  صنعت 
سبز نیز سه درصد تخمین زده می شود. 
کارگری با اشاره به هدررفت آب در منطقه 
پنج تهران گفت: کل آب مصرفی در سال در 
این منطقه ۱۲۶ میلیون مترمکعب در سال 
است که ۱۹ درصد در حسابررسی ها مورد 
ارزیابی قرار نمی گیرد و جزو آب بدون درآمد 
است۱۵ درصد تلفات واقعی آب است،.۱۰/۸ 
درصد نیز مورد استفاده مردم قرار می گیرد، 
اما در حسابررسی ها نمی گنجد. با اقداماتی 
که صورت گرفت توانستیم یک میلیون و ۲۰۰ 
مترمکعب هدررفت واقعی را کاهش دهیم و 
تا آخر سال عدد ۱۹. ۵ را به ۱۹ درصد کاهش 

خواهیم داد. 
 

جنجال نجومی بگیران فقط مربوط به  آرمان ملی:     
کثر دولت ها با آن  چندسال اخیر نمی شود و معضلی است که ا
درگیر بوده اند. هرچند در برنامه ششم توسعه بنا بر این شد تا 
با راه اندازی سامانه حقوق و دستمزد مدیران دولتی، مردم 
به صورت شفاف از حقوق و دریافتی وزرا و مدیران رده اول تا 
گاه شوند. وعده ای که ره به جایی نبرد و بنا بر  کارمندان عادی آ
برخی از اخبار منتشره، نجومی بگیران تا دولت سیزدهم نیز در 
سایه، دستمزدهای کلان و جنجالی دریافت می کردند هرچند 
دولتمردان دولت سیزدهم بر این عقیده بودند که دیگر نجومی 
بگیری وجود دارد، اما خبرها از دریافت حقوق ۲۰۰ میلیون 

تومانی برخی از مدیران در دولت گذشته حکایت می کند. 
  مطالبه عمومی برای پایان نجومی بگیری

و  مناظرات  در  پزشکیان  ملی«  »آرمان  گزارش  به 
سخنرانی های خود همواره از دادن وعده با آمار و ارقام در 
حوزه های مختلف را فقط شو تبلیغاتی بدون پشتوانه جدی 
در شرایط کنونی جامعه می دانست، اما همواره بر شفاف سازی 
در تمام بخش های با صداقت و اتکا به مستندات اصرار می کرد، 
از این رو مردم به عنوان اصلی ترین مطالبه گران در لایه های 
مختلف جامعه با اتکا بر این اظهارنظرهای رئیس جمهور 
منتخب امیدوارند که پزشکیان در دولت چهاردهم نقطه 
پایانی بر یکی از جنجالی ترین تخلفات و دغدغه های خود که 
البته مورد توجه رسانه ها و افکار عمومی نیز بوده است، بگذارد 
و جامه از مابهتران را از تن برخی از مهره ها در بدنه دولت برکَنَد. 
با وجود هیاهوی بسیار در خصوص الزام بر شفافیت و اعلام 
حقوق مدیران و کارمندان دولتی در بخش های مختلف و 
اتمام حجت با برخی از سازمان ها که اطلاعات مالی در این 
خصوص را ارائه نمی کردند، این پروژه ره به جایی نبرد، اما 
توانست با کهنه کردن آن در گذر زمان این معضل را تاحدی به 
وادی فراموشی بسپارد. بدیهی است قطع جریان حقوق های 
کثریت جامعه از حداقل امکانات و  نجومی در شرایطی که ا
مزایا در کشور برخوردار هستند، دریافتی های کلان و جنجالی 
حکایت از روزنه های فساد در ساختار برخی از سازمان ها و 
نهادها دارد که باعث تشدید بدبینی و بی اعتمادی فی مابین 

دولت و مردم شود. 
  تشویق سوت زنان برای نجومی بگیران

بر اساس این گزارش؛ کارشناسان بر این باور هستند؛ تدوین 
و اجرای قوانین سخت گیرانه تر برای تعیین سقف حقوق و 
مزایا و برخورد قانونی با تخلفات در این زمینه باید به گونه ای 
باشد که هیچ فردی در هر منصب ومسندی، حقوق ومزایایی 
فراتر از حد مجاز دریافت نکند، و همزمان با تقویت نهادهای 
نظارتی و بازرسی امکان کنترل دقیق پرداخت ها و جلوگیری 
از هرگونه سوءاستفاده از سوی نهادهای نظارتی مستقل را 
گاهی  مسدود ساخت. صاحب نظران معتقدند؛ افزایش آ
عمومی درباره اهمیت مبارزه با حقوق های نجومی و تأثیر آن بر 
عدالت اجتماعی و اقتصادی نیز می تواند از طریق کمپین های 
رسانه ای و آموزشی ارتقا یابد. اجرای جدی طرح »سوت زنی« 
با ایجاد سازوکارهایی برای تشویق افراد به گزارش دهی تخلفات 
مالی و حقوق های غیرمعمول، ایجاد سیستم های گزارش دهی 
گران می تواند در حذف این رویه  امن و حمایتی برای افشا
مذموم موثر واقع شود و به این ترتیب با اجرای این اقدامات 
می توان سلامت نظام اداری، افزایش اعتماد در سطح جامعه 

و... امیدوار بود. 

  مصائب جامعه در سایه نجومی بگیران
نجومی  حقوق های  موضوع  است؛  کی  حا گزارش  این 
مدت هاست که به عنوان یکی از مفاهیم اجتماعی در جامعه 
ترویج یافته است، متاسفانه تا امروز هیچ یک از جامعه شناسان 
و رفتارشناسان درمورد این موضوع و اینکه کف و سقف حقوق 
نجومی کجاست صحبتی نکرده اند؛ این در حالی است که با 
توجه به تفاوت چشمگیر حقوق ها در جامعه ما، افراد با توجه 
به حقوقی که می گیرند برخی از این دستمزدهای ماهیانه را 
نجومی قلمداد می کنند به عبارتی سقفی برای دریافتی های 
نجومی وجود ندارد. واقعیت چیست؟ چرا بعضی از جوانان ما 
با کمال تاسف به مفهوم حقوق نجومی خیره شده و علاقه مند 
هستند که آن را به دست بیاورند؟ اصلا حقوق نجومی یعنی 
گفتمان ما شده است؟  چه؟ این عبارت از کجا وارد زبان 
متاسفانه از وقتی که بعضی از افراد از ده سال پیش حقوق های 
کلان دریافت می کردند و البته هنوز هم ادامه دارد، این عبارت 
وارد گفت وگو و رسانه ها شد و همچنان هم به قوت خود پا بر 
جاست. از نگاه رفتارمتاسفانه تعادل رفتار سازمانی را به هم 
می ریزند و برای جوانان و افرادی که تازه وارد چرخه اداری 
شده اند الگوهای بسیار آزار دهنده ای را ایجاد می کنند که 
آسیب ها و عوارض آن ها منجر به اختلاس، رشوه و سوءاستفاده 
که وقتی یک نفر حقوق متعارف بر  از موقعیت می گردد، چرا
اساس مصوبات و بخشنامه های دولتی دریافت می کند، 
یا دچار تحقیر پیش خود و خانواده اش می گردد یا تحریک 
می شود که او هم به چنین درآمدهایی برسد. ما امیدواریم 
که دولت حاضر عبارت نجومی اعم از زمین ها، خانه ها و اجاره 
بهای نجومی را از زبان گفتمان جمع آوری نماید تا ضمن اصلاح 
و سالم سازی نظام اداری، با فساد آزاردهنده موضوع گفته شده 
مقابله گردد؛ البته گرانی و تورم نیز بهانه مناسبی برای دریافت و 

درخواست این گونه حقوق هاست. 
  ادامه نجومی بگیری تا دولت سیزدهم

قالب  در   ۱۴۰۲ بودجه  قانون  اجرایی  ضوابط  براساس 
تصویبه نامه هیات وزیران که به دستگاه های اجرایی ابلاغ 
شده است، تمام دستگاه های دولتی تا پایان خردادماه سال 

۱۴۰۲ موظف به ثبت یا به روزرسانی تمامی اطلاعات کارکنان 
در سامانه یکپارچه نظام اداری )سینا( شده اند. احمدرضا 
دستغیب، رئیس دیوان محاسبات، »تعداد افرادی که در 
سال گذشته بیش از سقف تعیین شده برای حقوق و مزایا 
دریافت کرده اند، به ۱۰ هزار و ۱۷۴ نفر می رسد.« سقف حقوق 
کثر  مورد اشاره، مبلغ ۵۵ میلیون تومان است که به عنوان حدا
حقوق و مزایای کارکنان دولت در بودجه سال ۱۴۰۲ مشخص 
شده است. اینکه آقای دستغیب اشاره ای نکرده که میزان 
دریافتی این ۱۰هزار و ۱۷۴ نفر چقدر بوده اما قدر مسلم این 
را می دانیم که در بدنه دولت سیزدهم کسانی بوده اند که 
سقف حقوق را شکسته و به اصطلاح »نجومی بگیر« شده اند. 
پیش از این، غلامحسین محسنی اژه ای، رئیس قوه قضائیه 
عنوان کرده بود که »افزایش حقوق مدیران در دولت سیزدهم 
جهش بسیار زیادی کرده است.« دیوان محاسبات که نهاد 
نظارتی زیرنظر مجلس محسوب شده، وظیفه کنترل و نظارت 
بر اجرای بودجه های سنواتی و قوانینی را دارد که توسط 
مجلس تصویب می شود اما به گفته رئیس این دیوان، » نام 
دستگاه هایی که بیشتر از سقف تعیین شده در قانون بودجه 
۱۴۰۲، حقوق و مزایا پرداخت کرده اند در دسترس دیوان 
محاسبات نیست.« بنابراین او از نهادهای دولتی درخواست 
کرده که این دستگاه ها به دادسرای دیوان معرفی شوند. 
آقای دستغیب همچنین خواستار شفافیت دقیق گزارش 
تفریغ بودجه ۱۴۰۲ درباره حقوق و مزایای دستگاه های کشور 
شده است. او گفته است: »پرداخت حقوق در شرکت های 
شبه دولتی و نیمه دولتی هم باید بررسی شود، اما در افکار 
افکار عمومی  در  اجرایی  نام دستگاه های  عمومی فقط 

مخاطب مطرح می شود.« 
  امید به اعتمادسازی با پایان نجومی بگیری

کارشناسان معتقدند؛ در حالی که حقوق های کارمندان و 
کارگران کفاف هزینه ها را نمی دهند، ولی مسئولین و مدیران 
ارشد علاوه بر حقوق های نجومی از امتیازات فراوان و تسهیلات 
گون هم برخوردارند. مردم وقتی این تبعیض ها را می بینند،  گونا

چگونه می توانند امید و اعتماد داشته باشند

»آرمان ملی« از ادامه جریان نجومی بگیری حداقلی ها گزارش می دهد 

 ناقوس پایان نجومی بگیران به صدا درمی آید؟ 
   نوبت شفاف سازی با معرفی نجومی بگیران

کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی      عضو  
گفت: درآمد وزارت نیرو با افزایش قیمت 
برق در بخش خانگی و صنایع بالا رفته، 
چرا سرمایه گذاری مناسبی نکرده است؟ 
در  خصوصی  بخش  نیستیم  شاهد  چرا 
کند؟  سرمایه گذاری  نیروگاهی  بخش 
حمیدرضا صالحی در گفت وگو با ایلنا، درباره 
قطعی های مکرر برق اظهار داشت: سال 
گذشته میزان ناترازی کمتر بود با مدیریت و 
اعمال قطعی روی صنایع توانستیم از دوران 
کنیم، اما امسال  پیک مصرف برق عبور 
هم گرمای هوا و هم ناترازی افزایش یافته 
و در نتیجه خاموشی به منازل هم رسیده 
است.  وی افزود: مشخص است که سال 
به سال مصرف برق در زمان پیک افزایش 
می یابد زیرا گرمایش زمین در حال افزایش 
است و از طرفی ما در ساخت نیروگاه جدید 
سرمایه گذاری نکردیم، در بخش بهینه سازی 
اعمال مدیریت نکردیم و پروژه ای برای 
اجرای نیروگاه اجرا نشده درنتیجه ناترازی 
بیشتر می شود و وقتی میزان تولید تغییر 
نکند و میزان مصرف بالا برود ناترازی بیشتر 
صادرات  فدراسیون  کل  دبیر  می شود.  
انرژی و صنایع وابسته ایران گفت: با اعمال 
خاموشی و قطع برق صنایع نتوانسته ایم 
ناترازی و فاصله بین تولید و مصرف را کم 
کنیم، ما امسال از ناترازی حدود ۷ هزار 
هزار   ۱۷ حدود  به  قبل  سال   ۵ مگاوات 
این  از  آینده  سال  و  رسیده ایم  مگاوات 
رقم بیشتر هم می شود.  وی تصریح کرد: 
وقتی سرمایه گذاری نمی کنیم قطعا باید 
روی ولتاژ و فرکانس برنامه هایی اعمال 
کنند و قطعی و خاموشی به منازل می رسد 
و این ناشی از ناپایدار بودن شبکه های 

برق، افت ولتاژ و فرکانس پایین است، باید 
روی ترانسفورماتورهای فوق توزیع و فشار 
قوی و ترانسفورماتورهای توزیع ۷۰ تا ۸۰ 
شود  بیشتر  گر  ا و  شود  بارگذاری  درصد 
خ می دهد و مجبور می شوند که  حادثه ر
اعمال خاموشی کنند. صالحی ادامه داد: 
که صد  نمی توانیم از یک ترانسفورماتور 
درصد ظرفیت دارد ۱۱۰ درصد بار بگیریم زیرا 
منجر به آتش سوزی می شود، وقتی میزان 
مصرف بالا می رود به دستگاه ها فشار وارد 
شده و از کار می افتند. سوال این است  که 
چرا ما باید به جایی برسیم که مجبور باشیم 
بیش از توان شبکه مصرف داشته و منجر به 
خاموشی شویم؟  وی در ادامه با بیان اینکه 
ل نشان دهنده  اعمال خاموشی در مناز
کید کرد:  حاد شدن شرایط فعلی است، تا
باید فکری به حال آینده کرد امیدوارم وزیر 
آینده ضمن پذیرش مسئولیت خود نسبت 
به این موضوع؛ راه حل داشته باشد و مشکل 

گر  ناترازی برق را سال به سال کمتر کند ا
وزیر آینده بتواند سال آینده این ناترازی 
را به ۱۵ مگاوت و هر سال درصدی از آن 
کارنامه  کاهش دهد می توانیم بگوییم  را 
گر بنا دارد رویکرد کنونی  خوبی دارد، اما ا
را ادامه دهد سال آینده این ناترازی به ۲۴ 
هزار مگاوات هم می رسد.  عضو  کمیسیون 
کنون میزان نیاز از  انرژی اتاق بازرگانی گفت: ا
۷۹ میلیون مگاوات هم عبور کرده و موضوع 
این است که بار شبکه افزایش یافته و برای 
این میزان مصرف سرمایه گذاری صورت 
نگرفته است.  وی ادامه داد: حدود ۱۵ سال 
است که نه دولت و  نه بخش خصوصی روی 
صنعت نیروگاهی سرمایه گذاری نکرده اند 
طبیعی است که تفاوت تولید و مصرف بالا 
می رود و خاموشی به خانه ها هم می رسد.  
صالحی گفت: باید ریشه خاموشی ها در ۵ 
سال اخیر مشخص شود، باید بگویند چرا 
سرمایه گذاری نشده و نیروگاه ساخته نشده 

کید  چرا به وعده ها عمل نشده است.   وی تا
کنون به فکر راه چاره نباشیم  گر از هم ا کرد: ا
سال آینده شاهد خاموشی های گسترده تری 
خواهیم بود.  دبیر فدراسیون صادرات انرژی 
کنون علاقه نداشته  بیان داشت: وزارت نیرو تا
که بخش خصوصی وارد میدان شود چون 
می خواهد قدرت مالکیت برق دست خودش 
باشد در حالی که سهم نیروگاه های بخش 
خصوصی ۶۰ درصد و دولتی ۴۰ درصد است.  
به گفته وی؛ مشکل ناترازی قابل حل است 
ولی دولت اختیار خود را در قیمتگذاری 
بخش  به  را  تصدیگیری  نمی کند،  گذار  وا
خصوصی نمی دهد، زمینه را آماده نمی کند 
که بخش خصوصی بتواند سرمایه گذاری 
این  در  امروز  شده  باعث  اینها  همه  کند 
شرایط باشیم وگرنه مشکل بی برقی مشکل 
حادی نیست که حل نشود فقط دولت باید 
که همه دولت های  گیرد  در نقطه ای قرار 
دنیا حضور دارند تا وقتی در ایران دولت 
، فروشنده و قیمتگذار  ، خریدار خود تاجر
برق است، مشکل حل نمی شود.  صالحی 
کنون هزینه توزیع برق در کشور ما هر  گفت: ا
کیلووات ساعت ۸۵ تومان است، وزارت نیرو 
هر کیلووات ساعت برق را با نرخ ۱۳۳ تومان 
خ ۱۵۰۰  از نیروگاه خریداری می کند و با نر
تومان به صنایع می فروشد سوال اینکه این 
درآمد کجا می رود چرا سرمایه گذاری صورت 
کید کرد: وزارت نیرو امسال  نمی گیرد؟وی تا
۱۵۰ همت درآمد داشت؛ می توانست با این 
پول سرمایه گذاری کند، درآمد وزارت نیرو با 
افزایش قیمت برق در بخش خانگی و صنایع 
بالا رفته، چرا سرمایه گذاری مناسبی نکرده 
است؟ چرا شاهد نیستیم بخش خصوصی در 

بخش نیروگاهی سرمایه گذاری کند؟ 

عضو  کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی: 

 خاموشی به خانه ها رسید


